
 

Ptk tark. 
 
 

Kuntalaisaloite: Lisää lapsia Kustaviin -toimenpideohjelma 
 
 
 
Kunnanhallitus 20.01.2025 § 18    
132/00.01.02/2024    
 

Kuntalaisaloitepalvelusta on 1.11.2024 saapunut kuntaan aloite Lisää 
lapsia Kustaviin -toimenpideohjelman laatimisesta. Aloite on sinällään 
hyvin ajankohtainen ja tärkeä. Aloitteessa on yksilöity monta eri 
toimialojen vastuulle kuuluvaa asiakokonaisuutta seuraavasti: 
 
“Toimenpideohjelman tulisi sisältää ainakin seuraavia kohtia:  
 
- koulu- ja päiväkotirakennusten sekä liikuntapaikkojen turvallisuuden, 
viihtyvyyden ja ylläpidon jatkuvan varmistamisen priorisointi  
- perheille sopivien vuokra-asuntojen lisäämisen mahdollisuuksien 
säännöllinen arviointi ja pitkäjänteinen suunnittelu  
- lapsiperheiden tarpeiden huomioonottaminen kirjastopalveluiden 
suunnittelussa  
- koulun saaristolaistaitotyön ajatuksen kirkastaminen ja tehokas 
markkinointi  
- valinnaisen vieraan kielen opetuksen mahdollisuuden kartoittaminen 
yhdessä naapurikuntien kanssa  
- vauvarahan ja varhaiskasvatuksen maksuttomuuden sekä iltapäivä- ja 
harrastuskerhojen jatkaminen  
- rakentamiseen liittyvän asioinnin vaivattomuuden varmistaminen  
- viestinnän kokonaisvaltainen parantaminen ja kunnan nettisivujen 
päivittäminen” 
 
Esitettyjen kohtien mukaiset tavoitteet ja toimenpiteet löytyvät hyvin 
kattavasti Kustavin kuntastrategiasta ja sen toteuttamisohjelmasta. 
Useimpia esitetyistä toimenpiteistä edistetään aktiivisesti jo nykyisellään. 
Niiden edistymisestä on myös kunnanhallituksessa sekä sivistys- ja 
rakennuslautakunnassa käyty useita rakentavia keskusteluja. Tämä ei 
luonnollisesti luo estettä tai tee tarpeettomaksi “Lisää lapsia Kustaviin -
toimenpideohjelman” mukaiselle toimenpiteiden kokoamiselle yhteen 
ohjelma-asiakirjaan. 
 
Perheiden ja lapsien määrän lisäämiseen tähtäävät toimenpiteet 
kohdistuvat kaikille kunnan toimialoille, joten kuntalaisaloitteeseen on 
hyödyllistä ja perusteltua pyytää rakennus- ja sivistyslautakunnan 
lausunnot aloitteesta ja erityisesti niistä asiakohdista, joilla tätä yhteistä 
tavoitetta on edistetty ja millaisia toimenpiteitä on lisäksi toteutettavissa. 

 
Esittelijä kunnanjohtaja Rauno Peltola 
 
Kunnanjohtajan päätösehdotus 
 

 Kunnanhallitus päättää lähettää kuntalaisaloitteen sivistyslautakuntaan ja 
rakennuslautakuntaan lausunnon antamiseksi siten, että asia voidaan 
käsitellä kunnanhallituksen huhtikuun kokouksessa. 

 
Kunnanhallituksen päätös 
 
 Hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
Täytäntöönpano Sivistyslautakunta  
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 Rakennuslautakunta 
 
Rakennuslautakunta 26.03.2025 § 28  
  
 
 

Kunnanhallitus päätti kokouksessaan 20.1.2025 § 18 lähettää 
kuntalaisaloitteen ”Lisää lapsia Kustaviin-toimenpideohjelman” 
rakennuslautakunnalle lausuttavaksi. 
Rakennuslautakunta katsoo aloitteen olevan hyvä ja kannatettava ja että 
isoa osaa ehdotetun toimenpideohjelman asioista tehdään jo.  
Koulu- ja päiväkotirakennuksia sekä liikuntapaikkoja on korjattu ja 
rakennettu, rakentamiseen liittyvä asiointiin ja sen helpottamiseen 
kiinnitetään myös jatkuvasti huomiota. 
Esitettyjä kohtia löytyy melko kattavasti kuntastrategiastamme ja sen 
toteuttamisohjelmasta. Parannettavaa kuitenkin löytyy aina ja 
rakennuslautakunta täyttää parhaansa mukaan kunnanhallituksen ja 
valtuuston sille osoittamat tehtävät. 
 

Esittelijä rakennustarkastaja Jussi Lehto 
 

Päätösehdotus Rakennuslautakunta lausuu kuntalaisaloitteesta seuraavaa: 
Kuntalaisaloitteen listatut asiakohdat ovat kaikki kannatettavia. Listassa 
esitettyjen rakennuslautakuntaa koskevien kohtien tavoitteet ja 
toimenpiteet ovat jo kuntastrategiassamme ja sen toteuttamisohjelmassa ja 
niitä edistetään kulloisenkin tarpeen mukaan päätöksissä jo nyt. 
 

Päätös Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti 
 
Täytäntöönpano Kunnanhallitus 
 
 
 
Sivistyslautakunta 22.04.2025 § 35    
132/00.01.02/2024    
 
 
 Kunnanhallitus päätti kokouksessaan 20.1.2025 § 18 lähettää 

kuntalaisaloitteen "Lisää lapsia Kustaviin-toimenpideohjelman" 
sivistyslautakunnalle lausuttavaksi. Sivistyslautakunta katsoo aloitteen 
olevan hyvä ja kannatettava ja että isoa osaa ehdotetun toimenpide-
ohjelman asioista tehdään jo. Kustavissa on pienet luokkakoot, ilmainen 
varhaiskasvatus, vauvaraha, iltapäiväkerho ja paljon harrastuskerhoja. 

 
 Esitettyjä kohtia löytyy melko kattavasti kuntastrategiastamme ja sen 

toteuttamisohjelmasta.  
     
 Valinnaista A2- kieltä kunta voi tarjota. Kieli voi olla esim. ruotsi tai jokin 

muu/muita kieliä. Monissa kunnissa tarjotaan ruotsin kieltä alkavaksi A2- 
kieleksi neljännellä luokalla. Kielen opiskelu alkaa neljännellä vuosiluokalla 
ja vaatii pitkäjänteisyyttä, koska valittu kieli jatkuu yhdeksännen 
vuosiluokan loppuun. Vuosiviikkotuntimäärä lisääntyy A2-kielen lukijoilla. 

 Kielten opiskelu on vuosiluokkaan sidottua. Kustavilla on yläkoulusopimus 
Taivassalon kanssa, joten asia tulisi suunnitella ja päättää yhdessä, sekä 
mahdollinen opetus tulisi tapahtua yhteistyössä Taivassalon kunnan 
kanssa. 

 Valinnaisen vieraan kielen tarjonnasta on keskusteltu Taivassalon rehtori-
sivistystoimenjohtajan kanssa. Heillä ei ole ilmennyt tällaista toivetta tai 
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tarvetta. Vaikka opetuksen voisi järjestää etänä Taivassalosta, niin 
luokassa tulee olla valvojana esimerkiksi koulunkäynninohjaaja. Luokkien 
oppilasmäärät ovat melko pieniä, joten vieraan kielen ryhmäkoon 
vähimmäismäärä tulisi määrittää.  

 Kustavissa taksikyydit on suunniteltu tämän hetken tuntimäärien mukaan. 
Mikäli tunteja lisättäisiin, niin vastaavasti taksikyytien määrä kasvaisi. 

 Koulunkäynninohjaajat ovat iltapäivisin iltapäiväkerhossa, joten heidän 
irroittaminen valvontatehtävään olisi hankalaa. 

 Mahdollisuutena on tehdä kysely ja kartoittaa halukkuutta valinnaisen A2-
kielen tarjontaan. Mikäli halukkuutta ilmenisi, asia tulisi viedä 
päätöksentekoon molemmissa kunnissa. 

 
 Koulun saaristolaistaitotyön kehittäminen on huomioitava asia. Ensin 

kuitenkin tulee palata väistötiloista Kivimaan koululle opiskelemaan ja 
sitten aloittaa asian mahdollinen edistäminen. Saaristokouluidea on hieno 
ja kannatettava. Suunnitteluun ja mahdolliseen opetussuunnitelman 
lisäämiseen paikalliseen opetussuunnitelmaan tulee palkata 
päätöksenteon edetessä mahdollinen ”hankekoordinaattori” tai työntekijä, 
joka suunnittelee Kustaviin yhdysluokkiin sidotun saaristokouluopetuksen 
ja pohjustaa myös markkinointia. Saaristokoulun suunnitellut sisällöt 
toteuttaisi luokanopettaja luokkansa kanssa tai koko koulu yhteisinä 
teemapäivinä. 

 
Esittelijä Rehtori-sivistystoimenjohtaja Kaisa Olari 
 
Päätösehdotus Sivistyslautakunta lausuu kuntalaisaloitteesta seuraavaa: 
 Kuntalaisaloitteen listatut asiakohdat ovat kaikki kannatettavia. Osa 

listassa esitettyjen sivistyslautakuntaa koskevien kohtien tavoitteet ja 
toimenpiteet ovat jo kuntastrategiassamme ja sen toteuttamisohjelmassa. 
Vieraan A2- kielen selvitystyötä mahdollisesti jatketaan Taivassalon 
kanssa. Saaristokoulun mahdollisuutta voidaan pohtia syksyllä 2025. 

 
Käsittely kokouksessa Sivistyslautakunta keskusteli aiheesta ja esittelijä jätti muutetun 

päätösehdotuksen: 
 
 Sivistyslautakunta lausuu kuntalaisaloitteesta seuraavaa: 
 Kuntalaisaloitteen listatut asiakohdat ovat kaikki kannatettavia. Osa 

listassa esitettyjen sivistyslautakuntaa koskevien kohtien tavoitteet ja 
toimenpiteet ovat jo kuntastrategiassamme ja sen toteuttamisohjelmassa. 
Vieraan A2- kielen selvitystyötä mahdollisesti jatketaan Taivassalon 
kanssa. Saaristokoulun mahdollisuutta pohditaan syksyllä 2025. 

 
Päätös Hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
Täytäntöönpano Kunnanhallitus 
 
 
 
Kunnanhallitus 28.04.2025       
132/00.01.02/2024    
 
 

Lautakuntien päätöksissään esittämien seikkojen perusteella on 
todettavissa, että puheena olevan ”Lisää lapsia Kustaviin -
toimenpideohjelman” toteutumiseen vaikuttavat useat eri seikat. 
Pääosiltaan nämä sisältyvät kuntastrategiaan ja sitä koskevaan 
toteuttamisohjelmaan. Strategian suuntaamisen yhteydessä on 
mahdollisuus keskustella ja pohtia siitä, edesauttaisiko tavoitteiden ja 



 

Ptk tark. 
 
 

toimenpiteiden kokoaminen yhteen toimenpideohjelmaan tavoitteiden 
toteutumista.  
 

Esittelijä kunnanjohtaja Rauno Peltola 
 

Kunnanjohtajan päätösehdotus 
 
 Kunnanhallitus päättää hyväksyä aloitteesta annetut toimielinten 

selvitykset ja esittää valtuustolle niiden hyväksymistä sekä aloitteen 
toteamista loppuun käsitellyksi. 
 

Kunnanhallituksen päätös 
 
    
 
Täytäntöönpano Kunnanvaltuusto 
 


